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قاضی زاده هاشمی:
بازگشت کفاشیان به فدراسیون 

فوتبال جرم است
یک نماینده مجلس شورای اسلامی بازگشت علی  �

کفاشیان به فدراســیون فوتبال و برعهده گرفتن سمت 
سرپرستی ریاســت را مطابق قوانین داخلی کشور جرم 
تلفی کرد. احسان قاضی زاده هاشمی، نماینده مجلس 
درباره بازگشت علی کفاشیان به هیئت رئیسه فدراسیون 
فوتبال و قبول ســمت سرپرستی این مجموعه گفت: از 
آبان ماه ۱۳۹۷ هم قانون منع به کارگیری بازنشســتگان 
تصویب شد و یک سال و نیم از اجرای این قانون می گذرد 
و جالب اســت که در ۱۳ فدراســیون ایــن قانون اجرا 
شــده اســت. کمتر از یک ماه قبل نیز جمــع دیگری از 
مدیران ورزشی بازنشسته شدند اما این اتفاق به صورت 
معکوس در فدراسیون فوتبال انجام می شود. از طرفی 
دوره مدیریت مجمع این فدراســیون به صورت خودکار 
تمام شــده اســت. او ادامه داد: این فدراسیون از نیمه 
اردیبهشــت تا نیمه مهر مــاه مهلــت دارد تا تصویب 
اساسنامه و برگزاری انتخابات را انجام دهد. مجمعی که 
در وقت اضافه به سر می برد و برخلاف قوانین داخلی، 
فردی را که بازنشســته محسوب می شود، برمی گرداند، 
صحیح نیست و بر خلاف عرف و اخلاق اجتماعی است 
و یک دهن کجی به قوانین داخلی محســوب می شود. 
این نماینده مجلس در واکنش به اینکه گفته می شــود 
در مقطعی کفاشیان از عضویت در هیئت رئیسه استعفا 
داده بود، اظهار کرد: این موضوع را پیگیری کرده بودیم. 
الان او ادعــا می کند که اســتعفا نداده اســت، فارغ از 
استعفا یا عدم استعفا، او در آن مقطع کناره گیری کرد و 
بر همان اســاس، جایگاه خود را در AFC  از دست داد. 
اگر او ســمتی در فوتبال ایران داشت، کرسی خودش را 
در AFC حفظ می کرد. ما بازگشــت او در شرایط فعلی 
را با توجه به بازنشســته بودنش، درست نمی دانیم. او 
فردی بازنشســته اســت و براســاس قانون به کارگیری 
بازنشســتگان در هر شــکل و مجموعــه نهاد عمومی 
غیردولتی، ممنوع اســت. دســتگاه های نظارتی در این 
موضوع ورود می کنند. این امر طبق قانون جرم کیفری 
اســت و هر یک از ایرانیان می تواننــد اعلام جرم کنند. 
قاضی زاده هاشــمی یادآور شــد: به همین دلیل، چون 
به کارگیری بازنشسته توسط فرد یا افراد جرم است، شاید 
بگویند این فرد محکومیت درون فدراســیونی داشته و 
الان به صورت اتوماتیک برگشــته اســت اما باز هم این 
اقدام مجرمانه اســت. او درباره نقــش وزارت ورزش 
در این موضــوع گفت: دیروز این موضــوع را با وزارت 
ورزش در میان گذاشتیم و صحبت هایی هم شده است. 
وزارت ورزش می گوید دخالت مستقیمی ندارد اما ما از 
مجموعه وزارت ورزش خواستیم در این موضوع تمام 
تلاش خود را بکنند که هیئت رئیســه سریع تر مجمع را 
تشــکیل بدهند. یک علامت ســؤال خیلی جدی وجود 
دارد. نقشه راه فیفا تا ۱۵ مهر است و باید تمرکز خودتان 
را بر تشــکیل مجمع بگذارید و اساســنامه را تصویب 
کنید و انتخابات برگزار شــود. وقتی وســط این اتفاقات 
جابه جایی صورت می گیرد، به نظر می رسد قرار نیست 
اصلاحات انجام شــود و وضعیت بلاتکلیفی ورزش ما 
در رشته فوتبال قرار اســت تا مدت های طولانی ادامه 
پیدا کنــد. به صراحت این مطلب را گفتیم. متأســفانه 
هیئت رئیســه فعلی فدراســیون فوتبال هم دغدغه  ای 
برای برگزاری انتخابات ندارد. ملاک این اســت که یک 
عده خاص در فدراســیون باشــند. ایــن عضو مجلس 
شورای اســلامی خاطرنشان کرد: قطعا وظیفه دستگاه 
نظارت این اســت که به این پرونــده ورود کند. ما از دو 
دســتگاه نظارتی، درخواســت ویژه خواهیم داشت که 
ورود جدی تر و قاطع تری داشته باشند. سازمان بازرسی 
و دیوان محاسبات درصورتی که وزارت ورزش تأیید کند، 
ورود خواهند کــرد. ما بحثی درباره افراد و اشــخاص 
نداریم. شــاید آقای کفاشــیان انســان خوب و شریفی 
باشــد. ما با شــخص الف یا ب کاری نداریــم بلکه به 
فرایند اجرائی قانون نظارت داریم. قانون پذیری و تحقق 
اجرای قانون مورد بحث ما اســت. قاضی زاده هاشمی 
دربــاره اجمــاع برخــی از اعضای هیئت رئیســه برای 
انتخاب یک مدیر جوان و کارآمد گفت: با این بدهی های 
سرشار، باید فردی را انتخاب کنند که خارج از این دایره 
و مجموعه کار کند و خودش را درگیر حواشــی فوتبال 
نکنــد و خون و هــوای تازه  ای به این فوتبــال بدمد. در 
مجموعه مدیران فعلی، فکر می کنم چون نفرات ســن 
و ســال دار و خســته هســتند، مدیر جوانی باید به این 
حوزه وارد شــود که در مباحث مختلف از جمله مالی 
فعالیت کند. تا چه زمانی فدراسیون فوتبال باید دستش 
را مقابل دســتگاه های مختلف دراز کند؟ به نظرم تیم 
جدیدی باید در حوزه ریاســت، دبیرکل و هیئت رئیســه 
فعالیت کنــد. هدف ما هم نوگرایی اســت. در غیر این 
صورت جابه جایــی صندلی ها حالت بازی دارد و مردم 

و علاقه مندان فوتبال نمی پذیرند. 

رقابت یزدانی و تانک روسی
 برای فینالیست شدن

به گزارش خبرگزاری تســنیم، صفحه اینستاگرام  �
اتحادیه جهانی کشــتی از روز گذشته با عکس های 
دونفره قهرمانان شاخص کشورها اقدام به نظرسنجی 
از بیــن مخاطبانش برای اطــلاع از میزان محبوبیت 
آنها در سراســر دنیا کرده اســت. این نظرسنجی در 
دو گروه انجام شــده و در نهایت در حالی  که از ایران 
نام حسن یزدانی و محمدحســین محمدیان در این 
فهرســت دیده می شد، رشید ســعداالله یف روس و 
حسن یزدانی در یک گروه و همچنین، حاجی علی یف 
آذربایجانی و جردن باروز آمریکایی در گروه دیگر به 
مرحله نیمه نهایی این نظرســنجی رسیده اند و برای 

رسیدن به فینال تلاش می کنند.

برکناری زورخانه دار و مرشد 
به دلیل ورود زنان به زورخانه!

در پــی حضور چند نفــر از ورزشــکاران بانوی  �
ورزش هــای زورخانــه ای در زورخانــه ولیعصــر 
(عج) شــهر قدس، مرشــد و زورخانه دار بلافاصله 
از منصبشــان برکنار شــدند. به گزارش ایسنا، صبح 
جمعه ۲۳ خــرداد تعدادی از بانوان ورزشــکار در 
رشته ورزش های زورخانه ای به همراه دختربچه ای 
هشت ســاله  بــه زورخانه ولیعصر (عج) در شــهر 
قدس تهــران رفتند و در حالی که ورزشــکاران مرد 
در ایــن زورخانه حضور نداشــتند، برای لحظاتی با 
پوشــش کامل به میان گود رفتند و اقدام به گرفتن 
عکس و فیلم از کباده کشی یکی از این بانوان کردند. 
پس از ورود این بانوان ورزشــکار به زورخانه که با 
اجازه زورخانه دار انجام شــد، مرشــد زورخانه نیز 
برای احتــرام به ورود بانوان، مشــغول به نواختن 
ضرب زورخانه شــد تا یکی از بانوان ورزشــکار در 
میان گود زورخانه برای لحظاتی کوتاه کباده کشــی 
کند اما چند ســاعت پس از انتشار فیلم کباده کشی 
بانوی ورزشــکار که با پوشــش مانتــو و با حجاب 
کامــل صورت گرفت، مســئولان هیئت ورزش های 
زورخانــه ای اســتان تهــران و هیئت شــهر قدس 
بلافاصله با «ولی کارگر» کلیددار زورخانه ولیعصر 
(عــج) تماس گرفتند و ضمن احضــار او به هیئت 
شــهر قدس، او را به دلیل اجازه دادن به زنان برای 
ورود به زورخانه از سمت دبیری هیئت ورزش های 
زورخانه ای شــهر قــدس برکنار کردنــد. همچنین 
مرشــد کیانی نیز که سال هاست مشغول مرشدی 
در زورخانه ولیعصر اســت، به دلیل نواختن ضرب 
زورخانه برای کباده کشــی یکی از بانوان ورزشــکار 
از مرشــدی این زورخانه کنار گذاشــته شــد. بنا بر 
اظهــارات زورخانه دار برکنارشــده از دبیری هیئت 
شهر قدس، مسئولان هیئت تهران به او گفته اند به 
خاطر ورود این دو بانو بــه زورخانه ولیعصر، مورد 

بازخواست قرار گرفته اند.
زنانی که وارد زورخانه ولیعصر شده اند

ولی کارگر، زورخانه دار زورخانه ولیعصر(عج) 
در گفت وگــو با خبرنگار ایســنا، با اعــلام این خبر 
اظهار کرد: ۲۰ سال جوانی ام را در زورخانه گذاشتم 
و به همراه خانــواده ام در زورخانه ولیعصر زندگی 
می کنیم و کلیددار این زورخانه هستم. روز جمعه 
دو نفر از بانوان ورزشــکار به همراه همسرانشــان 
درحالی که مردان نیز در زورخانه حضور نداشــتند 
و همســر و دختر من نیز در زورخانــه بودند، از ما 
خواستند برای دقایقی وارد زورخانه شوند. از آنجا 
که این افراد در این رشــته شناخته شــده هستند و 
هیــچ منع قانونی ای نیز مبنی بر جلوگیری از ورود 
زنان به زورخانه وجود نــدارد، به آنها اجازه ورود 

دادم.
او افزود: بانوان ورزشــکار پوشش کامل داشتند 
و همان گونه که در فیلم مشخص است، هیچ گونه 
هنجارشــکنی ای نیز انجام نشــد. پــس از آن یکی 
از بانــوان بــرای لحظاتی با ضرب مرشــد زورخانه 
در گود کباده کشــی کرد و فیلــم آن هم در فضای 
مجازی منتشــر شد. اما چند ســاعت بعد از هیئت 
استان تهران و شهر قدس تماس گرفتند و حکم به 

برکناری من و مرشد زورخانه دادند!
کارگر تصریح کرد: من و خانواده ام سال هاســت 
در ایــن زورخانه زندگی می کنیــم و عمرم را در این 
رشته گذاشته ام. من نمی دانم وقتی مراجع و علمای 
دینــی ما صراحتا اعــلام کرده اند به شــرط رعایت 
موازین شــرعی، هیچ منعی برای حضور و فعالیت 
بانوان در زورخانه وجود ندارد، چرا آقایان در مقابل 
آن مقاومت می کنند و نمی گذارند بانوان در رشته ای 
که ریشــه در فرهنگ، آیین و دین این مملکت دارد، 
ورزش کنند؟ او افزود: مثلا دختر هشت ساله بنده به 
خاطر اینکه از همان بچگی در فضای زورخانه بوده، 
خیلی خوب با این رشــته آشناســت و مثل بسیاری 
دیگر از بانوان این رشته را دوست دارد. وقتی بانوان 
با حجاب کامل و لباس پوشــیده می خواهند در این 
رشــته و در فضایی زنانــه ورزش کنند، چرا نباید به 
آنها اجازه بدهیم درحالی که بانوان در رشــته های 
وارداتی و با موسیقی غربی آزادانه ورزش می کنند.

این پیش کسوت ورزش های زورخانه ای در پایان 
گفت: چند ســال برای حل مشــکل بــرق زورخانه 
ولیعصر سراغ هر مسئولی رفتیم، کاری انجام نشد 
و فایده ای نداشــت امــا فقط چند ســاعت بعد از 
حضور بانوان، خیلی از مسئولان تماس گرفتند و این 

موضوع را پیگیری کردند.

سازمان بازرسی کل کشور: در حال 
بررسی قرارداد ویلموتس هستیم

بازرس کل امور ورزش و جوانان سازمان بازرسی  �
کل کشــور گفت: در حال بررســی موضوع قرارداد 
ویلموتس به صورت ویژه هســتیم. به گزارش قوه 
قضائیه، طاهری جعفری، بــازرس کل امور ورزش 
و جوانان ســازمان بازرســی کل کشــور با اشاره به 
انتقادها از انتخاب و قرارداد سرمربی بلژیکی سابق 
تیم ملی فوتبال بزرگ ســالان کشورمان اظهار کرد: 
در نحــوه انتخاب و انعقاد قرارداد آقای ویلموتس، 
ابهاماتــی وجــود دارد که با صدور ابلاغ بازرســی، 
موضوع به صورت خارج از نوبت در دســت بررسی 
اســت. او افــزود: موضــوع انتخاب این ســرمربی 
در حالی که پیشــنهادهای دیگری با مبالغ کمتر در 
شرایط مشابه وجود داشته یکی از موضوعات مورد 
ابهام اســت که در حال بررســی و اخذ توضیحات 

مسئولان مربوطه در فدراسیون فوتبال هستیم.

ورزش

خبر دریچه
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شرق: رقابت اســتقلال و پرســپولیس فقط درون زمین مسابقه به خاطر 
کسب ســه امتیاز و قهرمانی نیســت، بلکه یک رقابت بیرون از زمین هم 
دارند که در نهایت منجر به شکست حقوقی این دو تیم در کمیته انضباطی 
فیفا می شــود. فقط کافی است پرونده های دو، سه فصل قرمز و آبی را در 
فیفا بررسی کنید تا به این نتیجه برسید که حتی کارکنان کمیته انضباطی 
فیفا هم کلافه شده اند. تیم های استقلال و پرسپولیس سال هاست طوری 
اداره می شــوند که بازیکنان و مربیــان خارجی بعد از مدتی به دلیل عدم 
دریافت مطالبات خود، از باشگاه های قبلی خود شکایت می کنند تا به حق 
و حقوق خود برســند. انگار یک اپیدمی در مدیریت این دو تیم وجود دارد 
که بازیکنان خارجی قرارداد می بندند، اما نباید به طور کامل حق و حقوق 
خود را دریافت کنند، مگر اینکه شــکایت کنند و با دریافت غرامت به پول 
خود برسند. این عملکرد مدیران استقلال و پرسپولیس اما در طول سالیان 
اخیر باعث شده تا بازیکنان خارجی که محبوبیت خاصی بین هواداران پیدا 
کرده بودند مجبور به شــکایت شوند و همان مدیران نیز با مظلوم نمایی، 
شــکایت به حق این بازیکنان را که صرفا به دنبال حقوق خود هستند نقد 
می کنند تا درواقع پروژه منفورسازی بازیکنان محبوب خارجی کلید بخورد.

نیلسون کوریا  از محبوبیت تا شکایت
باسابقه ترین دروازه بان خارجی تاریخ باشگاه پرسپولیس از لحاظ تعداد 
مسابقاتی که درون دروازه ایستاده، نیلسون کوریاست که به دلیل عملکرد 
خوبــش در درون دروازه محبوبیت خاصی بین ســرخ ها پیــدا کرده بود. 
نیلســون که با وجود داشتن ۳۸ سال سن توانسته بود دروازه پرسپولیس 
را در دوران مربیگری علی دایی بیمه کند، تیمش را در آســتانه قهرمانی 
نیز قرار داد، اما یک لغزش در ایســتگاه های پایانی، دســت پرسپولیس را 
از جــام کوتاه کــرد. در لیگ پانزدهم اما حمید درخشــان که بعد از علی 
دایی در هفته نهم، سرمربیگری سرخ پوشان را برعهده گرفته بود، به دلیل 
حمایت از بازیکن ایرانی، عذر نیلســون را خواست تا او از پرسپولیس جدا 
شود و سوشا مکانی جانشینش شود. نیلسون که روزهای خوبی را در این 

تیم ســپری کرد، به دلیل عدم پاســخ گویی مدیران وقت و همچنین عدم 
دریافت مطالبات خود در دو نوبت از باشگاه شکایت کرد و وضعیت آن قدر 
بیخ پیدا کرد که شــایعه کسر امتیاز به خاطر مطالبات نیلسون نیز مخابره 
شــد. درحال حاضر باشگاه پرســپولیس با مکاتباتی که با فیفا انجام داده 
امیدوار است حقوق عقب افتاده نیلسون از محل پول های پرسپولیس در 

ای اف سی پرداخت شود تا این پرونده به خوبی و خوشی بسته شود.
چباروف و جانواریو؛ ۲ بازیکن باکیفیتی که جان به لب شدند

فابیو جانواریــو از معدود برزیلی های باکیفیتی اســت که به فوتبال 
ایــران آمد و اتفاقا عملکردش آن قدر خــوب بود که تمجید هواداران را 
دربر داشــت. جانواریو هافبک خلاق و خوش تکنیکی بود که توانســت 
گل قهرمانی اســتقلال را نیز در مشــهد مقابل پیام این شهر وارد دروازه 
کند. او که در ســال ۸۷ به استقلال ملحق شد، دو فصل خیلی خوب را 
پشت سر گذاشــت و بعد راهی سپاهان شد. باشــگاه استقلال اما طلب 
این بازیکن را نداد و یکی از شــروط عجیب مدیــران وقت این تیم برای 
پرداخت مطالبات فابیو این بود که بار دیگر به اســتقلال برگردد تا با یک 

تیر دو نشان بزنند. در نتیجه جانواریو بعد از یک فصل حضور در سپاهان 
بار دیگر به استقلال برگشت تا به مطالبات خود برسد، هرچند در نهایت 
او بعد از جدایی در سال ۹۱ بار دیگر مجبور شد از آبی ها شکایت کند، اما 
پروسه طولانی شکایت و بررســی طلب این بازیکن توسط فیفا روزهای 

بدی را برای هواداران رقم زد.
ســرور چباروف، بازیکن ســال ازبکســتان نیز یکی از خریدهای خوب 
استقلال بود که در نهایت این بازیکن نیز مجبور به شکایت از آنها شد تا به 
حق و حقوق خود برسد. چباروف که دو فصل پیش در آستانه بازگشت به 
استقلال بود، به دلیل عدم پرداخت مطالبات قبلی، فرار را به قرار ترجیح 
داد. طلب این بازیکن البته زیاد نیســت (حــدود ۹۴ هزار دلار)، اما همین 
مبلغ نیز از سوی باشگاه پرداخت نشد. گفتنی است قرار است مطالبات این 

بازیکن با پول های بلوکه شده استقلال در فیفا پرداخت شود.
گابریل؛ پرونده ای که قرار نیست بسته شود

یکی از هافبک های خلاق پرسپولیس، گابریل برزیلی بود که در دوران 
حمید درخشــان بازی های خوبی را در لیگ نوزدهم به نمایش گذاشت. 
او که بعدها مغضوب برانکو شــد، قراردادش را فســخ کرد و به کشورش 
بازگشــت، اما طلــب ۱۲۰ هــزاردلاری او از لیگ نوزدهم بــه نوعی هنوز 
پرداخت نشده؛ دلیلش اما کمی عجیب به نظر می رسد. ماجرا از این قرار 
اســت که کل این طلب به دســت ایجنت ایرانی اش رسید، اما او فقط ۲۰ 
هزار دلار از این مبلغ را به گابریل تحویل داد و بعد از گذشــت پنج ســال 
هنوز باشگاه پرسپولیس و گابریل به جز گرفتن چند عکس دسته جمعی به 
توافق خاصی نرسیده اند. هرچند گابریل ثابت کرده که زیاد اهل شکایت و 
تهدید نیست، اما پرونده ای است که طی این مدت هنوز بسته نشده است.
ایــن ماجــرای شــکایت بازیکنــان محبــوب خارجی از دو باشــگاه 
اســتقلال و پرســپولیس معلوم نیســت که چه زمانی به پایان می رسد 
تــا حداقل وجهه  دو باشــگاه پرطرفــدار این طور در فیفا و ای اف ســی

 خراب نشود.

 از جانواریو تا نیلسون؛
پروژه منفورسازى خارجى هاى محبوب توسط مدیران

شرق: موج مهاجرت شــطرنج بازان ایرانی به خارج 
از کشــور همچنان ادامــه دارد. این بــرای چندمین 
بار در ماه های اخیر اســت که خبــر تغییر تابعیت یا 
پناهنده شدن ورزشکاران این رشته به گوش می رسد. 
صحبت از غزل حکیمی فرد است؛ استادبزرگ بانوان 
که تابعیت خود را از ایران به ســوئیس تغییر داده و 
ازاین پس می خواهد در بهشــت اروپا در رقابت های 
بین المللی شطرنج مسابقه بدهد. خبر تغییر تابعیت 
غزل روز گذشته در حالی از طرف فدراسیون جهانی 
شــطرنج (فیده) تأیید شد که مثل مهاجرت ناگهانی 
بازیکنــان قبلی تیــم ملی، خیلی باعــث غافلگیری 
نشــد. آخریــن حضــور حکیمی فــرد در تیــم ملی 
شــطرنج زنان ایران به رقابت هــای المپیاد باکو در 
ســال ۲۰۱۶ برمی گردد. او بعد از این مسابقات برای 
ادامه تحصیل به ســوئیس رفت و در تیم ملی دیده 
نشــد. با توجه به این موضــوع احتمالش می رفت 
که او نیز دیر یا زود به ویژه در مقطع حســاس کنونی 
چنین تصمیمی بگیرد. عضو سابق تیم ملی شطرنج 
زنان هم اکنون در مؤسسه فناوری فدرال شهر زوریخ 
سوئیس در مقطع کارشناســی ارشد علوم کامپیوتر 

مشغول به تحصیل است. 
غزل سال ۱۳۸۸ در ۱۶ســالگی قهرمان شطرنج 
زنان ایران شــد که با کســب ۱۰ امتیــاز از ۱۲ بازی و 
اختلاف ۱٫۵ امتیازی نســبت بــه نزدیک ترین رقیب 
خــود به این عنوان رســید. او در ســال ۲۰۰۷ درجه 
اســتاد فیده زنان را دریافت کرده و در سپتامبر ۲۰۱۶ 
با ریتینگ ۲۳۰۸ در رده ســوم بین شــطرنج بازان زن 
ایرانــی قرار گرفت. حکیمی فرد در المپیاد شــطرنج 
۲۰۱۰ نیــز عضو تیم ملی ایران در بخش زنان بود. او 
در سال ۲۰۱۰ مقام هفتم مسابقات قهرمانی شطرنج 
زیر ۱۶ ســال دختران جهان را در شــهر خالکیدیکی 
یونــان کســب کرد. ایــن شــطرنج باز ۲۶ســاله که 
در حال حاضر ریتینــگ ۲۲۶۵ را دارد، یکی از نفراتی 
بود کــه در زمان حضــورش در تیم ملی شــطرنج 
زنــان ایران جــزء شــطرنج بازان رده بــالای این تیم 

محسوب می شد. 
سوئیســی ها در شــرایطی مقدمات حضور غزل 
را در تیم ملی شــطرنج کشورشــان مهیــا کرده اند 
که بی شــک منتظر این هســتند تــا از ذهن خلاق و 
هوشــمند او در رقابت های بین المللــی بهره ببرند؛ 

آنها در رده بندی فدراســیون جهانی شطرنج جایگاه 
سی وهشــتم را دارند این در حالی است که شطرنج 
ایران با وجود تنزل قابل توجهی که بعد از مهاجرت 
علیرضا فیروزجا داشت، فاصله فاحشی با این کشور 
دارند و رده بیســت وهفتم جدول جهانی را به خود 

اختصاص داده است.  
اما پیــش از غــزل، رعنــا حکیمی فــرد، خواهر 
کوچک تــرش که او نیز شــطرنج باز اســت، تابعیت 
ســوئیس را برگزیده بود. رعنا متولد ۱۳۷۵ اســت و 
دارای عنوان استاد فیده زنان است. او در سال ۲۰۱۰ 
مدال نقره قهرمانی شــطرنج زیر ۱۴ ســال دختران 
جهان را در شــهر خالکیدیکی یونان با ۸٫۵ امتیاز از 
۱۱ بازی کســب کرد و در اکتبر ۲۰۱۹ با ریتینگ ۲۰۵۷ 
در رده دوازدهم در بین شطرنج بازان زن فعال ایران 
قرار گرفت. ریتینگ رعنا درحال حاضر ۲۰۷۰ اســت. 
باید به این نکته اشــاره کرد که در سایت فدراسیون 
جهانی شــطرنج همچنان پرچم ایران در کنار اســم 
رعنا حکیمی فرد دیده می شــود. ایــن به این معنی 
اســت که او باوجود تغییر تابعیت، بــرای تیم ملی 

شطرنج سوئیس بازی نکرده است. 
مهاجرت شطرنج بازها

ورزش ایــران در حالی در یــک دهه اخیر با روند 
روبه رشــد مهاجرت ورزشــکاران مواجــه بوده که 
دراین بین شــطرنج یکی از رشــته هایی بوده که آمار 
بالایی از ورزشــکاران مهاجر را داشته است. یکی از 
مهم ترین دلایلی که باعث می شود تا این ورزشکاران 
تصمیم بــه مهاجرت بگیرند، ممنوعیــت رویارویی 
آنها با نماینده های اســرائیل در رقابت های جهانی 
است. موضوعی که موجب شد تا علیرضا فیروزجا، 
نابغه ۱۷ســاله شــطرنج ایران و ســوپر استاد بزرگ 
شــطرنج دنیــا در واکنش بــه آن، تصمیــم به ترک

 ایران بگیرد. 
مغــز متفکر ایرانی اواخر ســال گذشــته بود که 
در اقدامــی ناگهانی اعلام کــرد دیگر برای تیم ملی 
شــطرنج ایران مســابقه نخواهد نــداد و ازاین پس 
با پرچم فرانســه در رویدادهــای مختلف به میدان 
خواهــد رفت. فیروزجا اواخر فروردین  ســال جاری، 
با وجود تعطیلی مســابقات، در یک شــگفتی بزرگ، 
موفــق شــد ماگنــوس کارلســن، مرد شــماره یک 
شــطرنج جهان را در رقابت هــای آنلاین بنتربلیتس 

جهانــی  ســایت  کــه   (The Banter Blitz Cup)
chess24 برگزار کرد، تسلیم خود کند. 

هم زمان با خبر تغییــر تابعیت علیرضا فیروزجا، 
خبــر پناهندگی میترا حجازی پور، دیگر اســتادبزرگ 
شــطرنج زنــان ایــران بازتــاب زیــادی پیــدا کرد. 
شــطرنج بازی که در رقابت های شــطرنج ســریع و 
برق آســای قهرمانی جهان روسیه (ســال گذشته) 
بدون حجاب بازی کرد و بعد از این اتفاق هم از تیم 
ملی اخراج شــد. البته مهرداد پهلــوان زاده، رئیس 
وقت فدراســیون شــطرنج پس از حضور بی حجاب 
حجازی پور در این مسابقات اعلام کرد: «او یک سالی 
است که در هیچ مسابقه ای برای ایران بازی نمی کند 
و خیلی وقت اســت که دیگر به عنوان شــطرنج باز 
ایران محســوب نمی شود. ما زمانی که متوجه بدون 
حجاب بودن حجازی پور شــدیم، به سرعت اعتراض 
خود را به فدراســیون جهانی شطرنج اعلام کردیم 
اما به دلیل تعطیلات کریسمس، ترتیب اثر داده نشد 
و بــه همین دلیل هم این شــطرنج باز با پرچم ایران 
حضور داشت!». پهلوان زاده در حالی این صحبت ها 
را مطرح کرد که نام میترا حجازی پور در ترکیب تیم 
ملی اعزامی زنان به مسابقات جهانی روسیه وجود 
داشــت و در رســانه ها هم منتشر شــد. حجازی پور 
درحال حاضر در فرانســه به ســر می برد و مشغول 
تحصیل اســت. البته او رســما تابعیت کشــوری را 
نپذیرفته کــه بخواهد برای آن کشــور بازی کند. در 
سایت فیده هنوز پرچم ایران کنار اسم این شطرنج باز 

حک شده است. 
البته این تمام مصائب فدراســیون شــطرنج در 
این ایام نبود. این فدراســیون در شــرایطی سال ۹۸ 
را خیلی بحرانی پشــت ســر گذاشــت که به خاطر 
انتشــار عکس های بدون حجاب شــهره بیات، داور 
بین المللی این رشــته هم به شــدت زیر سؤال رفت. 
ایــن داور بین المللی که برای قضاوت در رقابت های 
قهرمانی جهان چین حاضر شــده بود، مســابقات را 
بدون حجاب داوری کــرد و در مصاحبه هایی اعلام 
کرد که دیگر قصد بازگشت به ایران را ندارد. مهرشاد 
شــریف، کامران شــیرازی، داوود پیرا، جعفر محبی، 
الشــن مرادی و درسا درخشــانی نمونه های دیگری 
از شطرنج بازانی بوده اند که با وجود شایستگی های 
بسیار در ســال های گذشته ترک دیار کرده اند. گفتنی 

اســت آتوســا پورکاشــیان نیــز از دیگر ســتاره ها و 
اســتادبزرگ های شــطرنج زنان ایران است که دیگر 
در ترکیــب تیم ملی حضور ندارد و برای تحصیل به 
آمریکا رفته است. این احتمال وجود دارد که او هم 
به زودی با تغییــر تابعیت یا حداقل به عنوان بازیکن 

آزاد در رقابت های بین المللی شرکت کند. 
شــطرنج ایران با اینکه در ســال های اخیر نوابغ 
و اســتعدادهای زیــادی را توانســت بــه دنیای این 
رشــته معرفی کند، متأسفانه شــاهد مهاجرت های 
اســت.  بــوده  ملی پوشــان  از  ســؤال برانگیزی 
غم انگیز ترین آن مربــوط به علیرضا فیروزجا بود که 
تیم ملی ایران را با ســقوط ســنگینی رو به رو کرد و 
از رده ۲۰ به ۲۹ رســاند. البته این رده در حال حاضر 
۲۷ اســت. این فدراسیون در شــرایطی مدت هاست 
با حواشــی زیادی دســت به گریبان اســت که بدون 
رئیس هم اداره می شــود. دوره چهارســاله ریاست 
پهلوان زاده اسفند ماه گذشته به پایان رسید و وزارت 
ورزش هنــوز هیچ حرکتی برای برگــزاری انتخابات 

جدید انجام نداده است. 
محســن ســمیع زاده، سرپرســت دبیــری ایــن 
فدراســیون دیــروز در واکنــش به مهاجــرت غزل 
حکیمی فــرد گفت: «مــا به هیچ عنــوان موافق این 
رفتارهــا نیســتیم و حتی زمانی که از ســوی وزارت 
ورزش و جوانان مأمور شدیم تا زمان انتخاب رئیس 
ایــن فدراســیون امور را در دســت بگیریــم، وزارت 
ورزش و جوانان به ما تأکیــد کرد که اولویت اصلی 
باید ورزشکاران باشــد. در کشور ایران استعدادهای 
زیادی وجود دارد و حتی اگر یک شــطرنج باز هم از 
این کشور برود، جای هیچ شکی نیست که یک تا دو 
اســتعداد دیگر بروز می کند اما مــا باید جلوی رفتن 

آنها را هم بگیریم. 
به هرحال این موضوع باید کالبدشکافی شود که 
چرا چنین اتفاقی می افتد. امیدواریم هرچه ســریع تر 
مجمع انتخاباتی فدراســیون شــطرنج برگزار شود 
تا وضعیت ریاســت فدراسیون مشــخص شود. این 
مسائل هم باید کالبدشکافی شود، همه ورزشکارانی 
که از ایران می روند، اســتعدادهای این کشور هستند 
و می تواننــد موفقیت هــای زیادی برای ما کســب 
کننــد بــه همین خاطــر باید بیشــتر از ایــن مراقب 

آنها باشیم».

همه چیز  درباره غزل حکیمی فرد که تبعه سوئیس شد


